
Vilatenim, o la trista experiència d'un 
poble anexionat a Figueres 

La situació política del moment, amb el precedent d'algun poble absorbit per 
la seva ciutad veïna —mitjançant el clàssic sistema de Decret—, motivà que Fi-
gueres "ocupés" Vilatenim. D'altra banda, cal dir que diverses raons també con-
tribuiren a l'anexió. 

Potser, la més important fou que els 
habitants de la població no trobessin 
ningú per a substituir un batlle (el seu, 
és clar) "gastat" per molts anys de 
servei al Municipi i que presentava la 
dimissió per justificats motius particu-
lars. El seu estat de salut, per exemple, 
n'era un. Figueres volia, "pressiona-
va", de feia temps, per tal 
d'anexionar-se Vilatenim. I, a l'acaba-
ment (fa cosa d'un any i mig), ho 

aconseguí... 
—Sí; ens "donaren la píndola" de 

tal manera, que nosaltres, amb tota la 
bona fe del món, ens hi vàrem ave-
nir... —ens diuen Pere Sánchez, Vi-
cenç Duch, Joan Gou i Josep Portell, 
que parlen en nom i representació dels 
veïns de l'antiga localitat de l'Alt Em-
pordà, avui barri fïguerenc. 

TRISTA EXPERIÈNCIA 
PER A VILATENIM 

—Què ha suposat aquesta anexió 
per a Vilatenim? ¿Hi heu guanyat o 
hi heu perdut? 

—En primer lloc, hem sofert una 
pèrdua de personalitat. Això és evi-
dent. D'ésser membres d'un municipi 
d 'un xic més de quatre-cents habi-
tants, amb diverses obres realitzades i 
u n superàvit econòmic de dos milions 
i escaig de pessetes en efectiu, ultra 
una bona quantitat al cobrament, pas-
sàrem a formar-ne part d'un altre de 
cap a trenta mil persones i amb dèfi-
cit. Tot plegat, l'operació significà per 
a Figueres una "embutxacada" de sis 
milions de pessetes, mentre que, d'a-
leshores ençà, el barri de Vilatenim 
només li ha suposat una despesa de 
m i g milió. Amb això, amb aquestes xi-
fres, creiem que la teva segona pre-

gunta queda perfectament contesta-
da... 

—Quins són els problemes més im-
portants que avui teniu plantejats? 

—El problema bàsic és la manca 
d'acompliment dels acords d'incorpo-
ració, per part de l 'Ajuntament de Fi-
gueres. Així, podríem parlar de punts, 
com els següents: Rec del Mal Pas, 
zona esportiva, subvenciones per a 
actes culturals, il·luminació, etc. Hi ha 

hagut, així mateix, passivitat, en per-
metre que es tallessin camins veïnals. 
Altrament, hem de denunciar l'incom-
pliment del tracte de passar tots els 
permisos d'obres per la Junta Coordi 
n adora Local, amb caire consultiu. 
Per això, precisament, ens trobem ara 
amb el desafortunat cas de la gasoli-
nera. Al nostre entendre, el tauló d'a-
nuncis no ha de servir, únicament, per 
a pagaments i prohibicions... 

L'AFER DE LA 
GASOLINERA 

—Exactament, com ha anat l'as-
sumpte de la gasolinera? 

—Mira: no discutim pas l'emplaça-
ment de la gasolinera, propietat de 
l'empresa "Rallye S. A.", car més 
aviat beneficia. Però de cap manera 
no podem admetre la forma de sortida 
dels vehicles. És , de fet, una usurpació 
de carrer públic i dificulta la circula-
ció en l'únic carrer d'entrada i sortida 
del nucli urbà, tot creant, alhora, mo-
tius de possibles i greus accidents. 

—La vostra actuació davant d'això, 
quina ha estat fins ara? 

—Adonats de la gravetat del cas, 
delegàrem el dia 31 de març proppas-
sat dos veïns a l 'Ajuntament; però no 
aconseguiren res. Més ben assesso-

rats, i en vista de diverses anomalies 
abservades en relació amb les normes 
vigents sobre estacions de servei, soli-
citàrem de l 'Ajuntament figuerenc, 
amb segell d'entrada del 4 d'abril, que 
se'ns posés de manifest el correspo-
nent expedient. En no rebre resposta, 
un membre de cada casa de l'antic po-
ble de Vilatenim, prengué part en una 
manifestació que es desenrotllà da-
vant l'esmentada Casa de la Vila, el 
dia 25 del mateix mes. L'endemà, una 
comissió de nou veïns fou rebuda pel 
batlle, el qual digué, entre altres coses, 
que l'assumpte era de la competència 
d'Obres Públiques, en contradició to-
tal amb la contesta d'aquest organis-
me que, en un dels punts del seu es-
crit, diu textualment: "Es evidente 
que, con caràcter previo a la puesta en 
servicio de la Estación, deben resol-
verse las cuestiones de competencia 
municipal, relacionadas con la even-
tual ocupación y dificultades de circu-
lación con la calle José Antonio." 

"POTSER, HAUREM DE 
PENSAR EN 
UN FUTUR 
SEGREGACIONISTA..." 

-Quin és l'estat actual de l'afer? 
—Doncs, per $or d'ésser víctimes 

de la política dels interessos creats, 
s'ha denunciat també el fet al Govern 
Civil, CAMPSA i Comissió Provin-
cial de Serveis Tècnics, tot reservant-
nos el dret de recórrer on calgui... 

—Per acabar, digueu-nos. Com 
veieu l'esdevenidor de Vilatenim? 

—Si ens falla l'esperança de viure 
sota comandaments municipals més 
democràtics i menys centralistes, hau-
rem de pensar en un futur segregacio-
nista... 

Això, cars lectors, és el que diuen 
els veïns de l'antic poble de Vilatenim, 
esdevingut barri —un més— de Figue-
res. Hi ha qui opina que "val més ser 
un petit amo que un gran mosso". I, 
potser, té raó... 
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Pere Sánchez, Vicenç Duch, Joan Gou i Josep Portell, 
en nom dels veïns, ens en parlen 


